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Què passa a l’Hospitalet perquè
el 45% dels veïns reconeguin
que no fan servir mai el català en
el seu dia a dia? Si el 62% dels
seus habitants asseguren que el
saben parlar, per què no el fan
servir en la seva vida diària?
Anem a pams. Aquestes són da-
des de la darrera Enquesta d’U-
sos Lingüístics de la Població, un
estudi quinquennal del Govern
que radiografia l’ús de la llengua
catalana al país. I les dues pre-
guntes anteriors van servir per
obrir foc en el debat del 22 de fe-
brer a la seu de la Regidoria del
Districte I, amb la presència de
membres del teixit associatiu i el
sociolingüista i catedràtic Emili
Boix, que va fer els honors amb
una breu conferència que va po-
sar els fonaments de la conversa
posterior. “Cal una mentalitat
positiva; no caiguem en el pessi-
misme, cal que aprofitem les
potencialitats”, van ser algunes de
les conclusions que l’expert va
llençar als presents. 

La trobada s’emmarca en el
programa d’actes de la 55a Re-
novació de la Flama per la Llen-
gua i va ser organitzada pel Cen-
tre d’Estudis, Òmnium, el Club
Muntanyenc, la Federació d’En-
titats Excursionistes i l’Ajunta-
ment. Va moderar el debat la pe-
riodista Núria Toril. 

JA NO SEDUEIX EL CATALÀ?
La intervenció de Boix, expert co-
neixedor de la salut del català i ac-
tualment immers en un estudi so-
bre els usos de la llengua en les fa-
mílies catalanoparlants, va tran-
quil·litzar, fins a cert punt, l’an-
goixa de molts dels presents. Així
i tot, el debat posterior va deixar
palès que l’autèntic hàndicap al

qual s’enfronta la llengua és el re-
trocés de l’ús social, el que Boix
descriu com a “devaluació”. 

Javier Picornell, president
del Grup de Botigues del Centre
i Sant Josep, va reconèixer que al
comerç predomina el castellà i va
proposar que “potser caldrà pro-
var d’adreçar-se d’entrada en ca-
talà tants cops com faci falta”. 

En aquest sentit, el membre
de l’Associació de Veïns de la Flo-
rida, Pedro Luna, va apuntar a les
“motivacions” per parlar català.
L’activista veïnal va recordar que
va ser precisament a l’àrea me-
tropolitana, a principis dels 80,
on va néixer la immersió lingü-
ística a les escoles, a petició dels
pares i mares d’origen migrant
que volien que els seus fills tin-
guessin les mateixes oportunitats
que la resta i per “sensibilitat” en-
vers la cultura del país. En aquest
sentit, Luna va reivindicar que
això ha de ser “motivació sufi-
cient” per parlar català i treure’n

un benefici, com és la millora de
la “cohesió social”. 

Ara bé, els temps han canviat
i l’avinentesa actual no és tan fa-
laguera. De fet, un dels intervi-
nents del públic, el professor i por-
taveu dels comuns, Manuel Do-
mínguez, va assenyalar l’elefant a
l’habitació i va dir que no és cert
que tots els alumnes surtin de
l’institut sabent parlar català. A
més, Domínguez va lamentar
que el “prestigi social” de l’esco-
la ha caigut. “L’ascensor social
està trencat”, alerta el docent.
Un fet que, de retruc, té un efec-
te directe sobre la coneixença de
català entre joves de famílies mi-
grants que no entren en contac-
te amb la llengua perquè no fan
estudis superiors, on la presència
del català és més gran.

Qui va passar per aquella ex-
periència va ser la Dury Nayaab
Kausar, referent familiar a l’as-
sociació Itaca, que va arribar fa
20 anys a Catalunya. Reconeix

que a Itaca es prioritza el català,
tot i que solen canviar al castellà
quan parlen amb les famílies.
“Ho fas per ser més pràctics”, re-
coneix Nayaab, que recorda que,
hi ha qüestions socials urgents
que fan que la llengua no sigui

una prioritat. Així i tot, sobre
aquesta qüestió els ponents van
estar d’acord a censurar la pràc-

tica habitual de parlar en caste-
llà a les persones per la seva apa-
rença. “Hi ha prejudicis amb la
llengua pel color de pell o origen”,
va assenyalar Toni Garcia, que re-
presentava  l’Hospi al debat. 

CAP RECEPTA CLARA
Sobre el paper de l’esport en la di-
fusió del català, Garcia va re-
ivindicar que el Centre d’Esports
l’Hospitalet impulsa l’ús de l’i-
dioma, però reconeix que és una
tasca complicada en un àmbit
com aquest, on domina el caste-
llà. “El CELH és un reflex de la
ciutat”, va reflexionar Garcia. 

Com es pot, llavors, fer créixer
la presència del català? Ha afec-
tat l’avinentesa política de l’últi-
ma dècada -l’altre elefant a l’ha-
bitació que no va sortir a col·lació
al debat- a la salut de la llengua?
El cert és que, sigui per vergonya,
mania o comoditat, a ciutats me-
tropolitanes com l’Hospitalet el
català és una assignatura pendent.

Hadeixatdeseduir el català?
» Representants del teixit associatiu local debaten sobre la davallada de l’ús social de la llengua
» Els ponents llancen un missatge d’esperança i posen èmfasi a trobar motivacions per parlar-ho

La taula dels ponents, d’esquerra a dreta: Emili Boix, Javier Picornell, Dury Nayaab, Núria Toril, Pedro Luna i Toni Garcia. Foto: Línia L’H

EL PLE REBUTJA UNA
MOCIÓ PEL CATALÀ

4Al Ple del març es va de-
batre una moció d’ERC
que demanava un Pacte
per la Llengua que fo-
mentés el català a l’Hos-
pitalet, ja que, segons els
republicans, l’Ajuntament
“no acompanya”. La pro-
posta, finalment, no va
prosperar pels vots en con-
tra del PSC, PP i Vox. 

F.J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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Que en ple segle XXI se
segueixi pensant que
l'homosexualitat és pe-

cat... Què passa amb les persones
LGTBI que som catòlics? També som fills
de Déu. Després sorprèn que hi hagi
manca de fidels o que molts catòlics
deixem de creure en l'Església (com a
institució)?

Tuits en paper
Aquí es
piula

Quatre anys i mig de
presó per al futbolista
Dani Alves per violació. I

que important que és això que diu la
resolució: "Per a l'existència d'agressió
sexual no cal que es produeixin lesions
físiques ni que consti una oposició
heroica de la víctima a mantenir rela-
cions sexuals".

@nlopeztrujillo

Que si ampliació de
l’aeroport, que si ter-
minal nova per a cre-

uers, que si fires i MWC… Però entrar
a treballar a Barcelona segueix sent
una porqueria i una desesperant pèr-
dua de temps, vagis en transport pú-
blic o bé en privat. És una situació to-
talment demencial.

Ara mateix no pots
treure ni 1 punt de la
nota d'un examen d'His-

tòria o Biologia en què faltin 52 accents,
no hi hagi ni una majúscula, no es fa-
cin servir signes de puntuació i es
confongui 5 vegades la v amb la b. Si
ho fas i hi ha una reclamació, hi surts
perdent. Tot en ordre.

@Angel_Caeli@jordiborras@marcmata13

Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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Una torre de 20 plantes i 21.000 metres 
quadrats: així és la nova seu de Puig 1

2
Els 27 (gairebé) desconeguts 
que governen l’Hospitalet

El Cirque du Soleil aixeca la seva carpa 
a Bellvitge per retornar a la seva essència 

El PSC i Vox rebutgen que el 
consistori compri Olis Regàs

El + llegit línial’H.cat

3

4

5

Morad accepta dos anys de presó 
per enfrontar-se a un policia 
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A les xarxes

@MeteoElpito: Primera tempesta de
l'any. Encara tenim una mica emblanqui-
nats els camps, concretament de la cala-
marsa petita i també calabruix.

@conchaminguela1: València ha vist cre-
mar una nova falla, aquesta vegada descon-
trolada, fruit de la brutal especulació immo-
biliària i amb persones a dins! Una tragèdia.

#València

@CambraBCN: Aquest dilluns [26 de fe-
brer] arrenca el Mobile World Congress a
la Fira de Barcelona amb la previsió de re-
bre 95.000 assistents.

#MWC #Calamarsa

Safata d’entrada

El Western és un gènere de
cinema que narra l’emi-
gració cap a l’Oest nord-

americà a mitjans del segle XIX.
Destaca la imatge de pistolers, as-
sassins professionals que es po-
saven del costat de qui els feia la
millor oferta, contractats per ra-
maders que imposaven els seus
interessos econòmics en allò po-
lític i social. Els modestos agri-
cultors, veïns i comerciants, per
defensar-se, feien el mateix con-
tractant els serveis de pistoles rà-
pides i bona punteria (una forma
de fer justícia a tort i a dret); men-
tre, els xerifs, empleats
públics amb escassa
paga, o un jutge, sena-
dor o governador, que
de vegades estaven del
costat dels terratinents.

Ciutats sense llei:
assalts a bancs, trens i
diligències. Caravanes de colons,
indis expulsats de les seves terres
(un compte pendent amb la his-
tòria), el ferrocarril… Manades de
búfals, cowbois sense rumb (tot
un símbol), guies; la febre de
l’or, caça-recompenses… Duels i
tirotejos al Saloon (llocs per ale-
grar la vida on no era estrany per-
dre-la entre ballarines i jugadors
de pòquer). Linxaments, ven-
jances; forts militars, el Pony
Express, el telègraf, els parany-
ers… Una època molt violenta on
prevalia el caos, l’alcohol i on el
respecte per la vida era escàs.

En la nostra evolució com a
espècie s’han creat noves formes
de criminalitat, però sembla que
es manté un fil comú. El western
ha deixat empremta sobre la
naturalesa social dels grans pro-

Western
per Francesc Reina

tagonistes de la violència que,
com comenta el doctor Andrés
de Francisco, aborda proble-
mes essencials entre el bé i el
mal, allà on els sectors senyo-
rials han imposat la llei del
més fort. La virtut i el vici, la
llei i el delicte; l’odi, la cobdí-
cia, la capacitat per causar
dolor amb un doble criteri: do-
minadors i dominats.

Entre la tradició i el progrés
es manté viu el desengany, el
genocidi, la imposició de cul-
tures, l’oligarquia del petroli, el
senyor feudal que ens presen-

tarà la figura de l’advocat, mol-
tes vegades integrat a l’elit.

Tot i tenir moltes eines, se-
gueix sota control que la gestió
del bé comú tingui com a eix la
llibertat. A la necessitat de
drets, sempre se li ha oposat la
ferotge resistència del privilegi;
així ho comenten Levitsky i Zi-
blatt, posant en dubte el prin-
cipi d’una majoria que governa
i una minoria que accepta les
decisions: les democràcies es-
tan emmanillades a institu-
cions contra majoritàries que
impedeixen als governs legítims

el desenvolupament de la igu-
altat, amb lobbies de super-
dreta, nacionalismes blancs -
cristians, una justícia ideolo-
gitzada i semideus legislatius.
La governança s’intueix ostat-
ge de grans empreses transna-
cionals que aprofiten la manca
de regulacions per vulnerar re-
cursos col·lectius, per danyar la
protecció a la ciutadania.

Els serveis financers i la
banca són sectors molt denun-
ciats per abús i assetjament a la
població, segueixen en creixe-
ment els fraus en sanitat, tele-

comunicacions, al sec-
tor del transport, del tu-
risme i l’oci que no pa-
ren de sabotejar la gent,
per moltes Oficines
Municipals, Direccions
Generals, Juntes Arbi-
trals, Associacions de

Consumidors, opcions que, ha-
bitualment, ens condueixen als
Tribunals i pagar els costos.

Perquè la raó pública no
està feta només de paraules.
La solitud és el preu d’una
suposada autonomia davant
de modernes pistoles amb ba-
les carregades de portes gira-
tòries, tràfic d’influències,
blanqueig de capitals, sub-
orns; un sistema de violència
subtil que tensa la relació en-
tre l’Estat, els individus i la so-
cietat. Sento de fons la cançó
Ayuda, de la Pérez Cruz.

Existeix un sistema de violència
subtil que tensa la relació entre
l’Estat, els individus i la societat

Els semàfors

Centenars de joves han fet cua
els últims dies per deixar-se
escanejar l’iris dels ulls a canvi 
de diners, una iniciativa de
Worldcoin. Entre els centres
comercials on s’ha fet hi ha la
Farga. Els experts avisen del risc
de vendre dades sensibles.

pàgina 8Worldcoin

El Ple ha tornat a aprovar una
moció reclamant la reobertura
de Ràdio l’Hospitalet, que va ser
clausurada el 2012 per ordre del
govern del PSC. Els socialistes
argumenten que estan fent
passes per recuperar l’emissió 
i l’oposició demana concreció.

pàgina 18Ajuntament

L’Hospital de Bellvitge va ser 
el primer que va practicar un
trasplantament de ronyó a
Espanya. Ho va fer fa 40 anys, 
en un treballador de Seat que
després va poder fer vida
normal. Ara el centre ha

recordat aquella fita mèdica.
pàgina 19Hospital Bellvitge
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NLes millors
perles

Posar-se, un mateix, a dins de la rentadora s’ha convertit enun repte viral a les xarxes. L’streamerBoggles va gravar-se
fent-ho i les imatges han recorregut tot el món perquè, en
tancar la porta, es va quedar atrapat a dins.

El capellà d’un poble de la regió italiana de Calàbria va
estar a punt de morir enverinat mentre celebrava

l'eucaristia a la seva parròquia. Algú li havia posat lleixiu a
la copa de vi.

Promocionar un concert mai havia estat tan polèmic. Lapublicitat consistia a incitar la gent a buscar un maletí amb
1.000 euros enterrat a les Dunes de Maspalomas, a Gran Canària.
És un espai protegit i s’està estudiant multar els promotors.

El Bobi, el gos més vell del món, ha perdut el rècord
Guinness que tenia després d'una investigació que diu

que no hi ha proves que acreditin la seva edat. Segons la
seva família, va arribar a fer 31 anys i 165 dies.

LA FOTOÒmnium Cultural

Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres
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‘El Bus’, coescrit per Fran
Menchón, s’endú un Gaudí

CINEMA4El curt El Bus, coescrit
per l’hospitalenc Fran Menc-
hón i dirigit per Sandra Reina, va
endur-se el premi al Millor Curt-
metratge Documental a la gala
dels Gaudí, celebrada a principis
del febrer. El Bus també estava
nominat a la mateixa categoria
dels premis Goya, però final-
ment no va poder aconseguir el
guardó, que va recaure en el
curt Ava, de Mabel Lozano. 

El Bus és una peça que nar-
ra les experiències d’un grup de
persones, presos i preses de Can
Brians, que cada cap de setma-

na van i venen del centre peni-
tenciari a les seves cases. 

Menchón va ser rebut a l’A-
juntament per l’alcaldessa, Nú-
ria Marín, i pel tinent d’alcaldia
de Cultura, David Quirós, que
van destacar el talent local. “En-
horabona i desitjo que aquest si-
gui un dels molts reconeixe-
ments al teu treball i talent”, va
expressar Marín a Menchón. 

Els Goya també van tenir un
regust hospitalenc, ja que el mun-
tador vinculat a la ciutat Jaume
Martí va endur-se un premi per
La Sociedad de la Nieve. 

Menchón (esquerra) és rebut per Marín i Quirós al consistori. Foto: Ajuntament

Serveis | L’esperat ascensor de Sanfeliu ja funciona
Després d’anys d’espera, l’ascensor de Sanfeliu, que millora la connexió entre

el barri i el parc de Can Buxeres i la zona de la Riera del Canyet, ja ha entrat en
funcionament. L’elevador salva un tram de nou metres amb fort pendent. 

La divuitena edició del Mobile
World Congress (MWC) al re-
cinte firal de la Gran Via de
l’Hospitalet ha finalitzat amb
un nou èxit d’assistència que
ha superat els 100.000 visitants.

Els organitzadors valoren
l’impacte econòmic que té l’es-
deveniment a les ciutats de
l’Hospitalet i Barcelona, que cal-
culen en una xifra superior als
460 milions d’euros de beneficis
en diferents sectors, com l’hos-
taleria, la restauració, el trans-
port o el comerç. L’arribada de
més de 100.000 visitants durant
la setmana del congrés mundial
de telefonia mòbil ha fet que la
pràctica totalitat d’allotjaments
de Barcelona i l’Hospitalet arri-
bessin al ple la setmana passada.

Malgrat que el gremi d’hotels
de Barcelona valora molt posi-
tivament la plena ocupació de
places hoteleres durant el con-
grés, el sindicat Las Kellys de-
nuncia les condicions de treball
de les cambreres de pis. I és que,
segons detalla a Línia L’HVania
Arana, portaveu de Las Kellys, el
Mobile representa “més hores,
més feina i moltíssim estrès”, i
cap ingrés extra.

La valoració positiva és com-
partida pel Sindicat del Taxi de
Catalunya (STAC): “El MWC
ens aporta una visió positiva de
la ciutat i els seus serveis respecte
d’altres indrets on se celebren fi-
res d’aquesta mena. És la mos-
tra que el taxi en concret fun-
ciona molt bé i que està a l’altu-

ra de qualsevol situació”, co-
menta Ana Galisteo, represen-
tant de l’STAC. 

UN IMPACTE DESIGUAL
En l’àmbit veïnal, les valora-
cions són més crítiques. “L’Hos-
pitalet guanya prestigi amb
aquest tipus d’esdeveniments”,
apunta el portaveu de l’Associa-
ció de Veïns Ildefons Cerdà de
Granvia Sud, Paco del Río. Tan-
mateix, Del Río també admet
que hi ha contrapartides en for-
ma de molèsties, com més soroll
o saturació.“Al veïnat ens asse-
guren que la Fira representa un
impuls per a la ciutat, sense en-
trar a valorar-ne els aspectes
més negatius”, es queixa. “Nin-
gú va veure els efectes negatius
a l’hora d’instal·lar el recinte fi-
ral en aquest barri”, afegeix el re-
presentant d’una de les associa-
cions veïnals dels barris on s’ub-
ica la Fira.

“Els veïns ens sentim afectats,
especialment la ciutadania que
viu més a prop del recinte firal.
Aquesta ha de suportar un nivell
acústic molt elevat durant els

dies previs de muntatge de la fira,
els dies que dura la mateixa amb
el moviment de milers de perso-
nes i després del certamen, amb
el desmuntatge”, critica Del Río,
que coincideix amb Galisteo que
hi ha un problema de mobilitat
sobretot a les hores d’entrada i
sortida dels visitants, “amb una
saturació de circulació i de trans-
port públic”.

Cristòbal Ortega, membre
de la Junta de l’Associació de Ve-
ïnes i Veïns Som Santa Eulàlia,
va una mica més enllà quan va-
lora que les dades relatives a
l’impacte econòmic “són inte-
ressades”. Segons Ortega, la po-
blació del barri de Santa Eulàlia
agrupada en aquesta associació
veïnal opina que no hi ha un im-
pacte real del MWC a la ciutat.

Argumenta que tot plegat
només es podria valorar a partir
de la informació de dades de be-
nefici real i concret per al veïnat,
explicades pels responsables
municipals. “Aleshores veuríem
si aquest benefici econòmic ho és
també per als barris”, opina
aquest veí de Santa Eulàlia.

Cues a la sortida de la plaça d’Europa. Foto: Roger Jiménez

El Mobile: entre la pluja de
milions i les molèsties veïnals

» El congrés s’apropa a les xifres anteriors a la pandèmia de la covid
» Les valoracions positives contrasten amb la visió crítica dels veïns

Roger Jiménez
L’HOSPITALET

L’AMB comença la instal·lació
del bicing metropolità

MOBILITAT4Després de gairebé
un any de retard, l’AMBici, el bi-
cing metropolità, arriba a l’Hos-
pitalet. L’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) ha començat la
instal·lació de les estacions del
servei a la segona ciutat de Ca-
talunya, que en tindrà 31 repar-
tides per tot el seu terme muni-
cipal. També tindrà una estació
de transferència amb el servei de
Bicing de Barcelona, que s’ub-
icarà a la Riera Blanca.

En total, l’AMB posarà a dis-
posició dels veïns un total de 341
bicicletes, amb una mitjana de

20 ancoratges per estació. De
moment, a la ciutat ja se n’han
instal·lat quatre estacions: al
costat del Sergio Manzano, a la
Ciutat de la Justícia, al parc dels
Ocellets i a l’estació del metro de
Florida. La resta es col·locaran
durant les pròximes setmanes
amb l’objectiu que el servei co-
menci a funcionar a la ciutat en-
tre l’abril i el maig.

L’AMBici funciona a través
d’una aplicació mòbil i té un
cost anual de 40 euros, a més
d’altres tarifes si es combina
amb el Bicing de Barcelona.
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Els Reis inauguren la nova
torre de 20 plantes de Puig

EMPRESA4La multinacional de
perfumeria i moda Puig acaba
d’inaugurar la torre Puig T2 a
l’Hospitalet, un edifici de 20
plantes i 21.000 metres qua-
drats que donarà feina a 500
persones i que veu la llum 10
anys després de la construcció
del primer edifici de la seu cor-
porativa. El rei Felip VI i la rei-
na Letícia van coincidir el dia 14
de febrer a la ciutat amb el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, en l’acte d’inaugura-
ció del nou gratacel del gegant de
la cosmètica català. 

El president del grup, Marc
Puig, va acompanyar les autori-
tats i va declarar que la nova seu
situada al costat de la torre Puig
T1, inaugurada el 2014, demos-
tra que la companyia “aposta per
Barcelona” i també amb la “sos-

tenibilitat i el benestar dels seus
empleats”.

La comitiva també va comp-
tar amb la presència de l’alcal-
dessa, Núria Marín; del ministre
d’Indústria, Jordi Hereu; del
delegat del Govern a Catalunya,
Carlos Prieto i el cap de l’oposi-
ció, el socialista Salvador Illa.
Marín va destacar ahir el disse-
ny “d’avantguarda” de la torre, la
qual “no només amplia la seu
corporativa de Puig”, va sostenir,
sinó que també “simbolitza la
seva visió cap al futur”, va afegir.

LES DUES TORRES
Així doncs, el complex de les ofi-
cines centrals de Puig compta
ara amb torre Puig-T1, inaugu-
rada el 2014, en commemoració
al centenari de la companyia, i la
nova torre Puig-T2.

TURISME4El perfil de turista
que visita l’Hospitalet és un es-
tranger -majoritàriament fran-
cès- que es gasta 950,60 euros de
mitjana durant la seva estada,
que sol ser d’uns quatre dies, du-
rant els quals l’activitat que més
fa és “menjar”. 

Aquestes són dades del Sis-
tema d’Intel·ligència Turística
de l’Hospitalet, un visor de dades
interactiu amb indicadors de
l’activitat turística a la ciutat, que
és més intensa entre l’abril i el se-
tembre. El segon trimestre de l’a-
ny passat, sense anar més lluny,
es van allotjar a la ciutat 136.000
persones, amb 290.000 per-
noctacions, mentre que el tercer
trimestre el nombre va limitar-
se als 130.000 viatgers, tot i
que van quedar-se més temps a
la ciutat, ja que van representar
315.000 pernoctacions.

PERNOCTACIONS DE RÈCORD
Amb tot, els hotels de la ciutat van
tancar 2023 amb 1.051.000 per-
noctacions, xifra que suposa un
rècord històric. A més, la ciutat va
acollir l’any passat 470.000 viat-
gers, una altra fita que supera les
dades d’abans de la pandèmia.
D’aquests, gairebé el 70% van ser
estrangers, davant del 30% de vi-
sitants de la resta de l’Estat. Es

van allotjar en algun dels 30
allotjaments turístics de la ciutat,
que representen poc més de
5.000 places, i que durant l’any
passat van tenir una ocupació
mitjana del 75%. 

Des del consistori recorden
que el fenomen del turisme a la
ciutat és relativament recent -el
primer hotel es va edificar el
2001-, però que en pocs anys s’ha
consolidat com un “pol d’activi-
tat econòmica”, amb la presèn-
cia de grans empreses tecnolò-
giques, financeres i d’alimenta-
ció, així com dos centres per fer
congressos, la Fira Gran Via i la
Farga, que durant el 2022 van
acollir més de 650.000 visitants
en els 74 esdeveniments que
van celebrar. Amb tot, el sector

serveis crea ja el 82,7% dels llocs
de feina a la ciutat, segons les da-
des que ofereix l’Idescat de l’úl-
tim trimestre del 2023.

Aquestes dades arriben en un
moment d’emergència per se-
quera, fet pel qual diverses veus
demanen posar en marxa me-
sures per limitar el consum d’ai-
gua del turisme i l’oci. Des de la
plataforma Un altre l’Hospitalet
és possible alerten que l’arriba-
da massiva de congressistes a la
metròpoli pel Mobile World Con-
gress ha suposat “més despesa
d’aigua als hotels en plena emer-
gència per sequera”, així com un
augment del “soroll, molèsties i
contaminació per al veïnat”, el
qual, lamenten, “a canvi no rebrà
cap compensació”.

El turisme és un fenomen relativament recent a la ciutat. Foto: ACN

Estranger que es gasta 950
euros: el perfil de turista a L’H

La nova torre de la companyia a la ciutat. Foto: Dani Rovira/Puig 
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Teatre, dues marxes i un mural:
les entitats fan pinya pel 8M

ACTIVITATS4A part del pro-
grama municipal del 8M, hi ha
tot un seguit d’activitats que
porten a terme diferents col·lec-
tius i persones de la ciutat que,
sota el paraigua de Vaga Femi-
nista LH, volen celebrar el dia de
la dona amb una multitud d’ac-
tivitats per reivindicar la igual-
tat entre homes i dones.

En aquest sentit, destaquen
les dues marxes, que s’organit-
zaran el dia 7 de març al vespre,
amb la tradicional marxa de tor-
xes, i una altra l’endemà, dia 8 de
març. La primera sortirà des de
l’edifici Freixes, a Santa Eulàlia,
després que Plàudite Teatre hagi
escenificat una obra econfemi-
nista. Un cop finalitzada, la mar-
xa arrencarà amb el suport de les
actrius. De fet, el 9 de març, al
Centre Cultural de Bellvitge, es
portarà a escena Elles, una peça

de creació pròpia basada en la
lectura de l’assaig Feminisme de
Butxaca, de Bel Olid. 

ACTES DIVERSOS
El dia 8 tindrà lloc una mani-
festació que sortirà des del local
de Pomezia, a la Florida, i que
anirà fins a l’institut Fontserè, or-
ganitzada per la comunalitat La
Florida S’aveïna. 

Per altra banda, el dissabte 2
de març es va fer una pintada
d’un mural a l’avinguda de Josep
Tarradellas, a l’alçada del nú-
mero 44, a la biblioteca Tecla
Sala, mentre que el dia 9 de
març se celebrarà un vermut,
amb gimcana i bingo musical fe-
minista al pirulo de Bellvitge,
com és conegut popularment, a
càrrec del grup de dones Amal-
vígia, Kutrambrosa, els tabalers
i La Vinya. 

IGUALTAT4La ciutat escalfa mo-
tors per celebrar el 8M, Dia In-
ternacional de la Dona, i l’Ajun-
tament ha preparat tot un segu-
it d’activitats, al voltant de la cin-
quantena, per reivindicar la igu-
altat entre homes i dones. El pro-
grama ha estat elaborat a través
del Centre d’Atenció i Informa-
ció a la Dona (CAID), amb la
col·laboració dels grups de dones
del municipi i altres entitats. 

El lema d’aquest 8M a l’Hos-
pitalet és ‘Impliquem-nos per la
igualtat’ i fa èmfasi en la corres-
ponsabilitat real en tots els àm-
bits, des del familiar fins al la-
boral i a l’educació. L’acte central
tindrà lloc el mateix dia 8 de
març, amb la tradicional con-
centració de grups de dones de
la ciutat a la rambla Just Olive-
ras, des d’on aniran cap a l’A-
juntament. A un quart de sis de
la tarda s’hi llegirà el manifest de
la jornada, elaborat per dife-
rents col·lectius hospitalencs. 

El programa institucional
continuarà l’endemà, dia 9, amb
la segona edició del Festidona a
la plaça de l’Ajuntament, després
de la bona acollida de l’any pas-
sat. Des de dos quarts d’11 del
matí hi haurà actuacions de l’Es-
cola de Música, una sessió de
zumba i animació amb la rape-

ra Cósmika i la discjòquei Lau
Neve, a més de diferents tallers
que estan previstos. 

Les activitats del 8M, tan-
mateix, van arrencar el 2 de
març, amb l’inici del Cicle Do-
naVeu al Barradas, amb teatre
familiar i cançó d’autores de
l’espectacle Rigoberta i el Win-
digo, de Kali Teatre. El dia 4, a
més, la periodista de eldiario.es
i cap de gènere d’aquest diari di-
gital, Ana Requena, va presentar
el seu llibre Intensas. I, per als jo-
ves, el dia 13 està previst el mo-
nòleg de l’humorista Charlie
Pee, organitzat per l’Oficina Jove
al Barradas. Precisament en-
guany l’Oficina Jove centra les
seves activitats del mes de març

en la visibilització del paper de la
dona en el món de l’art. En
aquest sentit, hi haurà tallers, ex-
posicions i actuacions que es
faran arreu del municipi.

VOX, EN CONTRA
Per altra banda, en el Ple del fe-
brer es va donar suport al ma-
nifest del 8M, tot i el vot contrari
de Vox. Ester López, regidora del
partit ultra, va criticar les inver-
sions que les administracions fan
en polítiques feministes i en for-
ma de subvencions a entitats, se-
gons va dir, “radicals, que a pa-
rer seu “no han tingut un efecte
positiu” en la seguretat de les do-
nes, tot traient a col·lació les da-
des de dones assassinades. 

Enguany se celebra la segona edició del Festidona. Foto: Ajuntament

L’Hospitalet recupera el
Festidona per celebrar el 8M

El mural d’enguany de Vaga Feminista. Foto: X (@vagafeministalh)



Març 2024

11 | 

línial’H.cat
Fo

to
: L

ín
ia
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que vindrà

4 Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre

produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 
» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida i mort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Cues a la Farga per deixar-se
escanejar l’iris per diners

TECNOLOGIA4Centenars de jo-
ves fent cua per deixar-se esca-
nejar els ulls a canvi de cripto-
monedes. És la nova estampa en
alguns centres comercials i l’Au-
toritat Catalana de Protecció de
Dades (APDCAT) ja ha alertat
dels riscos que comporta aques-
ta nova pràctica, vista en diver-
sos centres comercials com la
Farga o l’Splau, a Cornellà, així
com a altres de Barcelona. 

Segons avisa l’APDCAT, per-
metre l’escaneig de dades bio-
mèdiques com l’iris a canvi de di-
ners comporta la comunicació
d’una dada considerada com a
especialment sensible i que per-
met la identificació inequívoca
de la persona. Per tant, es trac-
ta de vendre a tercers la teva
identitat per sempre més. Aques-
ta pràctica, que impulsa World-
coin, ja està sent investigada.

Arriba a la ciutat el festival 
de Lego més gran d’Europa

AGENDA4El Brick Fest Live és
considerat com el festival de la
marca Lego més gran d’Europa.
Sense anar més lluny, aquesta
cita sol aplegar fins a un milió de
peces d’aquesta marca de jogui-
nes danesa. I està previst que el
festival se celebri a la Farga del
5 al 7 d’abril, en la que serà la pri-
mera edició d’aquesta trobada a
l’Hospitalet, després d’haver pas-
sat per diverses ciutats dels Es-
tats Units i per Bilbao, com a pri-

mera parada que va fer a Espa-
nya. Entre les activitats previstes
hi ha la presència d’una piscina
amb més de 20.000 peces, així
com un mural al terra que pre-
tén batre un rècord Guiness. 

També hi haurà curses de
cotxes, recreacions de figures
de Lego a mida real. A més,
està previst que els presentadors
del programa Lego Masters,
Roberto Leal, Eva Hache y Pablo
González, hi assisteixin.

COMUNICACIÓ4El Ple del febrer
va aprovar una nova moció que
reclama la reobertura de Ràdio
l’Hospitalet. L’emissora va ser
tancada per decisió de l’Ajunta-
ment el 2012 i ara l’oposició ha
sumat forces per tornar a reivin-
dicar el seu retorn. Els encarre-
gats de portar el tema al plenari
van ser els grups d’ERC, PP i
l’Hospitalet en Comú-Podem,
mentre que Vox va decidir final-
ment votar també a favor de la
proposta, malgrat el seu no inicial.

El PSC, per la seva banda, va
votar la moció de manera parcial,
per punts.  Els socialistes van vo-
tar en contra dels principals
punts de la moció, els que de-
manaven al govern de Núria
Marín “assumir el compromís”
de reobrir la ràdio municipal –
expressat en l’aprovació, l’any
passat, del contracte programa
dels mitjans públics– i instaven
al Consell d’Administració de
La Farga a iniciar les accions ne-
cessàries per recuperar l’emis-
sora en el termini d’un any, així
com un altre punt que exigia a

l’equip de govern que garantís el
pressupost necessari.

NOUS FORMATS
“El maig vam aprovar el contra-
cte programa dels mitjans de co-
municació, que posava sobre la
taula l’opció de poder fer ràdio a
través de pòdcast”, va expressar
el primer tinent d’alcaldia socia-
lista, Francesc J. Belver, que va
corroborar que s’estava treba-
llant en aquesta línia. En aquest
sentit, tant Belver com la resta de
portaveus van reconèixer que ara
per ara és “impossible” reobrir
Ràdio l’Hospitalet en format FM,

ja que, per una banda, la ciutat ha
perdut els drets d’emissió i, per
l’altra, la mateixa orografia local
fa molt difícil l’aspecte tècnic.

“Hem d’evolucionar, no té
sentit que avui fem la ràdio que
fèiem fa 40 anys, no podem viu-
re de la nostàlgia i l’enyorança”,
va afegir Belver, que va demanar
als partits de l’oposició paciència
i que no treguin conclusions
abans de tenir a les mans l’infor-
me que ha de fer el Consell Con-
sultiu sobre la viabilitat de l’e-
missora. Els partits de l’oposició
van mostrar un cert optimisme
amb la possible reobertura.

Una imatge del Ple del febrer. Foto: Ajuntament

El Ple torna a demanar el 
retorn de Ràdio l’Hospitalet

Cultura | Col·loqui sobre el cinema quinqui
A iniciativa de l’Acadèmia del Cinema Català, el 28 de febrer l’Auditori Barradas va
acollir una taula rodona sobre el cinema quinqui i la representació de les perifèries

urbanes. Hi van assistir Núria Vidal, Juan Cruz, Miqui Otero i Alba Solà.
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Bellvitge | El Gornal

EFEMÈRIDE4Per a Juan Cuesta,
un mecànic de la SEAT que va ser
diagnosticat d’un tumor hepàtic,
el 23 de febrer del 1984 va ser el
primer dia de la seva nova vida.
Aquella jornada va entrar a for-
mar part de la història de la me-
dicina espanyola, ja que a l’Hos-
pital de Bellvitge li van practicar
un trasplantament de ronyó, el
primer que es feia a Espanya. Era
un moment en el qual només hi
havia quatre grups arreu del
món que efectuaven aquesta
operació de manera regular. Era,
a més, l’única sortida que li que-
dava a Cuesta per sobreviure. 

Ara, quaranta anys més tard,
l’Hospital de Bellvitge ha celebrat
una efemèride que va marcar un
abans i un després i que va aug-
mentar el prestigi del centre
mèdic. Ho va fer el mateix 23 de
febrer passat, en un acte al qual
van assistir alguns dels profes-
sionals que van participar en
aquella operació, així com fa-
mílies de donants de ronyó i per-
sones que n’han rebut. 

Entre els protagonistes pre-
sents a l’acte del febrer hi havia
el cirurgià Alfonso Osorio, l’a-
nestesiòloga Marta Suárez i la in-
fermera instrumentista Carmen
Pascual. Aquell equip de pro-
fessionals estava liderat pels ci-
rurgians Eduardo Jaurrieta i
Carles Margarit, el qual havia es-
tat amb l’equip de Thomas
Starlz, pioner d’aquest procedi-
ment, a Pittsburg. 

Aquella intervenció va ge-
nerar moltes reticències i des-
confiances externes, destaquen
des de l’hospital, i els permisos
legals no van arribar fins a l’úl-
tim moment. L’òrgan trasplan-
tat va ser extret a l’Hospital de la
Vall d’Hebron i l’operació pos-
terior a Bellvitge va durar al
voltant de 12 hores. El pacient va
tolerar bé el ronyó i va poder tor-
nar a fer vida normal. 

Una imatge de l’operació, de fa quaranta anys. Foto: HUB

El dia que Bellvitge va entrar a 
la història de la medicina estatal

Serveis | Retards en la reparació de l’ascensor de l’estació
L’ascensor de l’estació de Rodalies de Bellvitge-el Gornal que està espatllat necessita 
una peça complicada de substituir, segons informa LH Digital. En aquest sentit, 
Renfe diu que ja ha detectat l’avaria i que està a l’espera de poder trobar un recanvi. 

CULTURA4El museu que els
impulsors del fallit Hermitge
de Barcelona volen instal·lar a
l’antiga fàbrica Godó i Trias ha
fet un nou pas endavant. La
Junta de Govern de l’Ajunta-
ment ha aprovat de manera ini-
cial un pla urbanístic per poder
fer realitat aquest futur espai. 

Segons van apuntar dife-
rents mitjans a finals de l’any
passat, el fons d’inversió Varia
Investment, ideòleg del museu,

es gastarà 60 milions d’euros per
condicionar l’espai i fer-hi un
“centre cultural innovador en
l’àmbit de les arts visuals”. 

Així i tot, diferents col·lecti-
us posen en dubte que aquest
museu tingui un retorn per al ve-
ïnat. Des de l’Associació de Ve-
ïns Som Santa Eulàlia recorden
que la Godó i Trias és un element
patrimonial de primer ordre i
que amb un projecte com aquest
es corre el risc que es malmeti.

Les cuines fantasma són locals
on es preparen àpats per portar
a domicili. Es tracta d’establi-
ments sense servei a taula i que
han generat problemes de con-
vivència a Barcelona, que els ha
prohibit. Ara bé, com sol passar,
quan la capital foragita un pro-
blema, aquest fa un salt a les ciu-
tats metropolitanes. Sense anar
més lluny, Sant Adrià va anun-
ciar a finals del 2022 que regu-
laria aquests locals. 

Això és precisament el que
ERC va demanar al Ple del febrer,
a través d’una moció que va ser
rebutjada pel vot contrari del
PSC. “Actuaran quan tinguem el
problema a sobre”, va etzibar
als socialistes la regidora repu-
blicana Sílvia Casola. Tant els co-
muns com el PP van recordar que

les cuines fantasma perjudiquen
la restauració de proximitat. 

On s’estan fent obres per
instal·lar un d’aquests locals és
al carrer Amadeu Torner, 85-89.
I des de la comunitat de veïns
han expressat la seva preocupa-
ció a Línia L’H. Tot i que enca-
ra no està oberta, el veïnat tem
que aquest establiment generi
soroll i problemes de mobilitat al
carrer, per la presència dels ri-
ders. En una instància presen-

tada recentment, la comunitat
assenyala que el local no té les
característiques necessàries per
acollir un negoci així i insten a
l’Ajuntament que hi enviï un
inspector perquè comprovi les
obres que s’hi estan fent.

El tinent d’alcaldia Francesc
J. Belver recorda que a la ciutat
només hi ha una llicència d’a-
questes característiques i que
el 2022 ja van fer una suspensió
de llicències per estudiar el tema.

Interior de les obres de la cuina fantasma d’Amadeu Torner. Foto cedida

La polèmica sobre les cuines 
fantasma arriba a l’Hospitalet

Francisco J. Rodríguez
SANTA EULÀLIA

Nou pas per al museu a
l’antiga fàbrica Godó i Trias

Exterior de la fàbrica Godó i Trias. Foto: Línia L’H

Successos | Ensurt a l’escola Pompeu Fabra
L’escola Pompeu Fabra va patir un ensurt el passat 29 de febrer a la tarda, quan va

tenir lloc una deflagració que va ferir lleument un operari. L’explosió va afectar
una boca d’incendis i el centre va ser desallotjat per evitar mals majors.

CULTURA4Una seixantena d’o-
peraris han tornat a aixecar a
Bellvitge la gran carpa que aco-
llirà a partir del 20 de març la
nova versió de l’espectacle Ale-
gría, el més icònic del Cirque du
Soleil, 30 anys després de la
seva estrena.

La gran carpa, amb capacitat
per a 2.600 espectadors, està si-
tuada a 19 metres d’altura i té un
diàmetre de 51 metres. Francis
Jalbert, publicista sènior, ha ex-
plicat que el nou espectacle és
una “reinterpretació” de l’icònic

Alegría, el qual s’ha posat al
dia amb nova escenografia, il·lu-
minació i acrobàcies per oferir la
“qualitat” que el públic espera.

El circ va aterrar a Bellvitge
el 2018 per presentar l’especta-
cle Totem. Ho va fer d’acord
amb la “carta d’intencions” que
havien signat dos anys abans l’A-
juntament i l’empresa que re-
presenta el Cirque du Soleil,
Touring Show Gaia Luxemburg.
Diversos col·lectius van lamen-
tar aleshores que el circ no be-
neficiava la ciutat. 

El Cirque du Soleil torna 
a Bellvitge amb ‘Alegría’

Operaris instal·lant la carpa al barri. Foto: Àlex Recolons/ACN
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Certamen |Torna el concurs de dibuix i còmic
La Coordinadora d’AMPAS Endavant i el Centre Cultural de Collblanc-la Torrassa
han iniciat la vuitena edició del concurs de dibuix i còmic. Fins al 13 de maig, es
poden entregar les obres a les escoles, als comerços i a la biblioteca Josep Janés.

Llibre | Els neguits dels joves del barri
El centre Ana Díaz Rico va acollir el 29 de febrer l’acte de presentació del llibre El

espíritu crítico en la integración social, la darrera obra publicada per Foment de la
Informació Crítica (FIC) i que parla de les preocupacions dels joves de la Florida.

Si fossis una bèstia, en quin
medi viuries? Aquesta pregunta,
críptica i contradictòria, és el de-
tonant d’un exercici d’autoco-
neixement que un grup d’alum-
nes de quart d’ESO de l’institut
Fontserè ha portat a terme els úl-
tims mesos a classe i que, dime-
cres 28 de febrer, va veure la
llum en forma de fanzín poètic
anomenat Bestiari Interior, que
ha comptat amb la col·laboració
de La Fundició i el laboratori edi-
torial Des dels Blocs. Una altra
història d’èxit educatiu amb la
DO de la Florida i el Fontserè. 

L’impulsor del projecte, el
professor de català Gerard de
Josep, va reflexionar sobre com
podia, per una banda, apropar la

música en català a un jovent
majoritàriament de famílies mi-
grants i, de retruc, fer créixer el
cuquet per la poesia. Va ser quan
va pensar en l’Animalari urbàde
The Tyets, inspirat en l’Animalari
d’Enric Larreula que, al seu torn,
beu de la tradició poètica dels
bestiaris. “Això em permetia par-
lar de moltes coses a classe”, ex-
plica el docent a Línia L’H. 

INTROSPECCIÓ
De Josep havia endevinat la tecla.
“I si fem nosaltres un bestiari?”,
es va preguntar. I, a partir de la
idea d’una exposició del Centre de
Cultura Contemporània de Bar-
celona (CCCB), Ciència Fricció,
De Josep va preguntar als seus
alumnes quina bèstia serien i en
quin ambient viurien. 

A través d’aquesta premissa,
els estudiants van fer un exerci-
ci d’introspecció que, a través

dels “dobles sentits” que tant
agraden a De Josep, va donar
com a resultat una sèrie de poe-
mes acompanyats de dibuixos,
que mostren animals exòtics,
fantàstics, que experimenten
canvis existencials. Amb la ins-
piració de la música de The Ty-
ets i el suport de la professora de
plàstica Eva Bellapart, el projecte

va anar prenent cos. “Troba el
seu menjar, /  i és feliç. Canvia de
vida, / perquè ha trobat una
nova sortida”, diu el Juan en el
poema Una nova forma de vida.
Hi ha qui parla d’una selva, com
la Naibelis, i de com un animal
es refugia en una cova, “la selva
seva”, on ningú “no l’acusava de
res”. Els dobles sentits. “És im-

portant buscar maneres de ve-
hicular preguntes sobre qui som
i on vivim, i aquí la poesia és un
bon mecanisme”, assevera De
Josep. “Cadascú interpreta un
poema com vol, però l’autor li
dona el seu significat personal
que només ell sap”, afegeix. 

L’acte de presentació va tenir
lloc a La Conxita de Sants, una
botiga de llibres i discos que es
va omplir de gom a gom el dia de
l’estrena del Bestiari Interior.
“Ens vam fer preguntes sobre
l’entorn on vivim i com ens afec-
ta tot plegat”, va dir la Yeira, una
altra de les estudiants partici-
pants. Les cares dels joves eren
de sorpresa i de satisfacció per la
feina feta. “M’emociona que ha-
gin triat el meu dibuix per a la
portada”, reconeix la Soraya. Es
tracta d’un cavall amb bec, po-
derós, com les emocions vessa-
des en aquest fanzín. 

La Florida té ànima de poeta
» Joves del Fontserè publiquen un fanzín de poemes en català inspirat en ‘Animalari urbà’ de The Tyets
» El ‘Bestiari Interior’ neix de les preguntes que els autors es van fer sobre si mateixos i sobre el barri

La Conxita es va omplir amb la presentació del fanzín. Foto: Joaquín Eandi

Francisco J. Rodríguez
LES PLANES

COMERÇ4L’Ajuntament s’està
replantejant el projecte de re-
forma del Mercat de Collblanc.
Així ho reconeixen fonts muni-
cipals a aquesta publicació, des-
prés de les queixes dels paradis-
tes pels canvis de plans del con-
sistori, que el desembre va in-
formar els comerciants que les
esperades obres de millora s’a-
jornaven. En aquest sentit, les
mateixes fonts informen que
aviat es posaran en contacte
amb els paradistes per explicar-
los els canvis en el plantejament. 

Amb tot, l’estat del Mercat de
Collblanc amoïna els paradistes,
que fa anys que demanen mi-
llores estructurals. Al darrer Ple,
de fet, se’n va parlar. “Volem sa-
ber on és aquest projecte immi-
nent i la partida per a aquesta
obra”, va demanar la portaveu
popular, Sònia Esplugas. Per la
seva banda, el líder d’ERC, Jau-
me Graells, va acusar el govern
municipal “d’enganyar” els pa-
radistes i va preguntar si hi ha-
via cap pla per a la retirada de l’a-
miant que hi ha a les teulades.

El consistori replanteja el 
seu pla de reforma del Mercat

Exterior del Mercat de Collblanc. Foto: PP

EQUIPAMENTS4La reobertura
de l’Auditori de la Torrassa sem-
bla un pèl més a prop després
que tant l’Arquebisbat de Bar-
celona, responsable de l’equi-
pament, com l’Ajuntament hagin
explicat que les converses estan
“molt avançades”. 

Així ho va confirmar la ins-
titució eclesiàstica en una carta
remesa a l’entitat del barri Ter-
rarios Albos, en la qual indiquen
que ara mateix treballen amb el
consistori per “trobar una fór-
mula contractual per reprendre
l’activitat” de l’auditori. 

Per la seva banda, fonts mu-
nicipals consultades per Línia
L’H coincideixen amb l’Arque-
bisbat i corroboren l’estat avan-
çat de les negociacions. Així ma-
teix, des de l’Ajuntament asse-
guren que faran tot el que esti-
gui en les seves mans per facili-
tar la reobertura de l’equipa-
ment cultural, tancat desde fa
mesos perquè s’hi han de fer ob-
res per adequar-lo a la normati-
va vigent d’activitats teatrals. 

A priori, la solució ha de
passar per una inversió de l’Ar-
quebisbat en aquest equipa-
ment, que depèn de la parròquia
de la Mare de Déu dels Desem-
parats. En aquest sentit, queda-
ria descartada qualsevol recep-
ta que impliqués una inversió
per part de l’Ajuntament, con-
firmen fonts coneixedores de
les negociacions. 

El serial per l’Auditori de la
Torrassa va portar a una vinte-
na d’entitats a sumar forces re-
centment per reclamar al con-
sistori i a l’Arquebisbat que es
posin d’acord per reobrir el tea-
tret. El teixit veïnal, en aquest
sentit, destaca el paper fona-
mental d’aquest equipament per
fer accessible i difondre la cultura
entre els veïns.

L’auditori fa mesos que roman tancat. Foto: X (@LaTorrassa)

Les negociacions per reobrir
l’Auditori avancen pel bon camí
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Futbol | El CE l’Hospitalet rep la UE Olot 
L’equip de Joan Sánchez rebrà el pròxim diumenge 10 de març el líder, la UE Olot, en

partit corresponent a la 24a jornada del grup cinquè de Tercera RFEF. El CE l’Hospitalet
hi arribarà després de la seva victòria per 2-5 contra el CFJ Mollerussa del passat dia 3. 

“Noies, l’MVP torna a sortir a la
pista! Ja era hora! Sooom-hiii,
Feeeerrrreeee! Sooom-hiii, MVP!
Ets la milloooor!”, crida part de la
grada del Marina Besòs. “Som el
millor públic i animem la millor,
la Míriam Ferreri”, proclama, en-
èrgica, Paula López. “La Míriam és
l’MVP dins i fora de la pista, pel seu
humor i lideratge, i per moltes co-
ses més”, intervé María González.
Just després, Duna Moreno em
demana que presti atenció a les lle-
tres inspirades en el disseny del
logo de Superman que cada mem-
bre del grup té a les mans: “Si t’hi
fixes bé, veuràs que les lletres su-
men ‘MVP Ferreri’. És original,
eh!”. Totes tres i la resta són ju-
gadores del SESE, com la prota-
gonista, Míriam Ferreri. 

L’anècdota resumeix la quí-
mica d’un equip treballador, ge-
nerós i bromista. “A les compa-
nyes els va fer tanta gràcia que un
dia portés unes calcetes de Su-
perman que des de llavors sempre
volen que els dediqui una cistella
d’una manera peculiar. I havia de
complir el seu desig perquè m’han
demostrat que són les millors. Per
això he jugat amb les famoses cal-
cetes”, descriu, divertida, Ferreri,
ja amb la medalla de campiona.
Amb l’equip de la conferència
Est ha guanyat per 63-82 l’Oest en
el primer partit de la història d’un
All Star de la Super Copa, orga-
nitzat per la Federació Catalana de
Basquetbol (FCBQ) amb la col·la-
boració del Bàsquet Femení Sant
Adrià i de l’ajuntament del mu-
nicipi. El diumenge 11 de febrer del
2024 ja és una data assenyalada
per al bàsquet català.  

Tornem al SESE, perquè a
aquest grup no se li esgoten les
curiositats. Lídia Querol m’explica
per què té una pancarta amb el
lema ‘El consens amb tu’ i una
foto del seu entrenador, Enric
González, menjant-se un entrepà.
“Sovint als entrenaments l’Enric
ens recorda que un entrepà de
truita s’ha de fer bé. Així que, per
l’amic invisible, n’hi vam regalar
un. És un gran tècnic que es fa es-
timar”, el retrata Querol.   

“Com has pogut comprovar,
al SESE tinc un grup molt deta-
llista. A vegades em surten ex-
emples així i que són una manera
d’intentar destensar els nervis
d’un partit o d’un entrenament.

En un All Star sí que no pateixes.
L’ambient i l’exigència són dife-
rents”, resol González, que ha di-
rigit l’Est, juntament amb Víctor
Calzado (Draft Gramenet). Les
primeres campiones són la men-
cionada Ferreri (SESE), Marina
Laborda, Merche Carrillo i Anna
Gamarra (Draft Gramenet), Sò-
nia Sardà (CB Granollers), Júlia
Muñoz i Gemma Álvaro (Bàs-
quet Femení Sant Adrià), Mari-
na Portillo i Serena Mirat (CB
Roser), Bruna Vila (AB Premià),
i Esther Murat i Alba Lago (CBF
Cerdanyola).    

A la grada conec fans d’a-
questes dues últimes basquetbo-
listes. Sara Forés, també jugado-
ra del conjunt cerdanyolenc, re-

trata amb precisió Lago i Murat.
“L’Alba és la meva mentora i un
suport constant en els bons i
mals moments. I també admiro
l’Esther, que a vegades parla amb
la mirada i que sempre m’explica
les coses amb calma, i em fa con-
fiar més en mi”, concreta Forés.
“La Murat desprèn i contagia la
seva confiança i energia, i és un lli-
bre obert. L’Alba és una altra
crac”, intervé Esther Cortés. 

Cortés i Forés somien a de-
butar algun dia en un All Star de
la Super Copa. Una fita que
Laia Anducas (CEJ l’Hospitalet)
acaba d’assolir: “Ha estat una ex-

periència increïble. He gaudit
molt del matx i d’un ambient
fantàstic, i espero que el públic
també hagi fruït amb nosal-
tres”. Anducas ha compartit
equip (l’Oest) amb Judith Tur-
rión, també del CEJ l’Hospitalet,
Míriam Tajahuerce i Elsa Kubala
(CB Prat), Laura Pascual (TGN
Bàsquet), Claudia Hernández
(Joventut Les Corts), Queralt Ri-
bera, Iona Garcia i Carla Ortas
(Manresa CBF), Gemma Miró
(Samà Vilanova SAF), i Núria
Soler i Carlota Carner (CB Igua-
lada). Marc Rovirosa (Manresa
CBF) i Raül Caballero (CB Igua-
lada) han dirigit el grup.   

La Xarxa+ ha transmès el
matx amb la narració de Marc
Mundet i de dos analistes, Sergi
Curto, entrenador del Bàsquet
Femení Sant Adrià, i Cynthia
Molina, capitana del CB Grano-
llers. “Conèixer les jugadores dins
i fora de la pista m’ajuda a poder
expressar-me amb més precisió i
analitzar millor algun gest o al-
guna cara. Això sí, hi aplico un
dels meus lemes, ‘Tot el que facis
o diguis ha de ser sempre per su-
mar, i allò que pugui restar o
perjudicar algú és millor que t’ho
estalviïs’”, enraona la llinassenca.  

LA IL·LUSIÓ DE LES PETITES
Segur que Molina s’ha fixat en l’a-
legria de les jugadores del premi-
ni de primer any del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià quan han saltat
a la pista després d’algun temps
mort i al descans. “Es mereixen el
seu moment de fama i si fan al-
guna cistella i el públic les aplau-
deix, serà encara més fantàstic”,
exposa Jordi Mestre, Chucho, se-

cretari tècnic del conjunt adria-
nenc i voluntari a l’All Star.  

A Filo Cañete, alcaldessa de la
ciutat, l’apassiona veure bàsquet
en directe. “Animo força i amb
respecte. M’encantava anar a
veure jugar mon fill, que ara és
entrenador. El meu marit també
va ser basquetbolista”, confessa.
Cañete ha fet esport des de ben
petita i quan pot s’escapa una es-
tona a nedar.    

Albert Barquets (CB Espar-
reguera) i Marc Perapoch (JAC
Sants) han viscut una experièn-
cia doble al Marina Besòs. Tots
dos han jugat amb la conferència
Oest, amb Xavi Assalit i Marc
Mestres (JAC Sants), Max Gas-
pà (Bàsquet Manresa B), Ricar-

do Baltà (UE Barberà), Quico
Roig i Diego Dias (CB Esparre-
guera), Arnau Sanahuja i Nil
Deix (CN Sabadell), Marc Tala-
verón (UE Sant Cugat), i Rubén
Morales (Nou Bàsquet Olesa), i
amb  Jordi Garcia (JAC Sants) i
Norberto Guerra (CB Esparre-
guera) com a entrenadors. 

I tots dos han participat en el
concurs de triples. De fet, s’han en-
frontat en la final, amb Barquets
com a guanyador masculí -els al-
tres participants han estat Gerard
Gutiérrez, del Bàsquet Manresa B,
i Eduard Francisco, del Masnou
Basquetbol- i subcampió del con-

curs global, en què ha perdut
contra Queralt Ribera. La jugadora
del Manresa CBF també ha estat
la campiona entre les triplistes,
amb Judith Moya, del CB Grano-
llers, Marina Portillo, del CB Ro-
ser, i Montsant Guerrero, de l’AB
Premià, com les altres aspirants. 

“És un dia per competir d’una
manera divertida. Molts són com-
panys, rivals i amics des de fa
molts anys, i està clar que també
vols guanyar. L’escenari, però, fa
que jugar sigui més divertit i di-
nàmic”, comenta Barquets. És un
dia especial i amb regles especials,
perquè, per exemple, les cistelles
han valgut el doble de punts en els
últims dos minuts de cada quart:
el matx masculí s’ha decidit a fa-
vor de l’Est amb un triple d’Edu
Garcia (CBU Lloret) a 16,3 segons
del final i que, per tant, ha sumat
sis punts. La cistella definitiva
(87-90). La resta de campions
han estat Roger Vilanova i Anto-
nio Quirós (CB Ripollet), Kevin Je-
rez Pilotti (CBU Lloret), Marc Ar-
nau i Carlos Lorente (El Masnou
Basquetbol), Ramon Gotzens i
Álvaro Puertas (Círcol Catòlic Ba-
dalona), Ali Gueye i Pol Barbecho
(FC Martinenc Bàsquet), Guillem
Pérez (CB Ipsi), i Genís Tena (CB
Cerdanyola). Un grup entrenat per
Raúl Jorda, del CB Ripollet, i
Marc Ciurana, del CBU Lloret.    

“Les regles han fomentat la
igualtat durant el matx i força
girs de guió. M’ha agradat també
que poguéssim entrenar-nos al
matí i dinar junts després. Com-
partir una estona distesa amb la
resta de participants ha fet que
l’experiència fos encara més emo-
tiva”, defensa Perapoch.  

“És un encert haver concen-
trat l’All Star en una tarda per-
què hi ha més públic i més en-
ergia al pavelló i, per tant, més
festa. És una jornada per gaudir
del bàsquet, sense els nervis
habituals dels caps de setmana
i de fer-ho amb protagonistes de
la Super Copa”, destaca Ferran
Aril, president de la Federació
Catalana de Basquetbol.   

“Organitzar un esdeveniment
així és una feina de molts mesos
i qualsevol esforç extra val la
pena per veure la il·lusió dels ju-
gadors i jugadores, que són molt
agraïts. Intentem atendre’ls al
màxim i se senten com a estrelles.
Bé, és el que són: estrelles de la
Super Copa”, tanca Javi Ezpele-
ta, cap de premsa de la federació.
Li brillen els ulls de cansament,
però, sobretot, d’orgull.    

Toni Delgado
LES PLANES

Una reunió plena d’estrelles
» El primer All Star de la Super Copa de la història s’ha celebrat al Marina Besòs, a Sant Adrià  
» Línia L’Hospitalet viu la festa del bàsquet català a la pista i a la grada a través de diversos testimonis

Judith Turrión, jugadora del CEJ l’Hospitalet, durant l’All Star de la Super Copa de Sant Adrià. Foto: Toni Delgado

Judith Turrión i Laia
Anducas, del CEJ
l’Hospitalet, van
competir amb l’Oest

“És un dia per gaudir del
bàsquet sense nervis”,
diu Aril, president  de 
la federació catalana
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L'obra porta a escena un combat entre
dos dels filòsofs més importants del se-
gle XVIII.  Josep Maria Flotats es posa a la
pell de Voltaire, mentre que Pep Planas
s'encarrega d’interpretar Rousseau. Junts
protagonitzen un enfrontament que
convida el públic a endinsar-se en tota
mena de qüestions. Es pot veure al Tea-
tre Romea de Barcelona fins a l'1 d'abril.

Teatre

Voltaire/Rousseau. La disputa
Josep Maria Flotats

Pol Giancana i Sneaky Flex, integrants de
Flashy Ice Cream, han llançat la primera
part del seu nou àlbum que es desple-
garà en quatre volums (un per trimestre)
al llarg del 2024.  El primer volum del disc
té quatre cançons que ja sonen a les rà-
dios i que estan convertint el duet de Sa-
badell en tot un referent de la música ur-
bana a Catalunya.

Música

El protagonista del film, Paul Atreides, s'u-
neix al poble dels Fremen mentre bus-
ca venjança contra els conspiradors que
van destruir la seva família. Sense voler-
ho, acaba enfrontant-se a una elecció en-
tre l'amor de la seva vida i el destí de l'u-
nivers, i portant la pau al planeta. Els ac-
tors principals tornen a ser Timothée
Chalamet i Zendaya.

Pelis i sèries

Dune: Part dos
Denis Villeneuve

Sempre joves x1
Flashy Ice Cream

Puig Antich 1974-2024
El 2 de març del 1974 va ser assassinat a la presó Model de

Barcelona el jove militant revolucionari Salvador Puig Antich,
l'últim pres polític executat a Espanya pel mètode del garrot
vil. Per commemorar els 50 anys dels fets, del 2 al 7 de març
diverses figures del món del pensament, el dret, la narrativa,
el cinema, la poesia, la música i el teatre es trobaran a la Mo-
del per recuperar aquesta història, debatre sobre el seu signi-
ficat polític i social i reflexionar sobre la vigència de la lluita
per la justícia i les llibertats. El cicle d’activitats inclou inter-

vencions en espais emblemàtics de la presó.

B A Y O N AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i crític musical s'endinsa en
les claus de l'èxit de la cantant de pop
nord-americana Taylor Swift, arran de la
bogeria generada l'estiu del 2023 amb
l'anunci de la seva gira europea i l'alta
demanda en la prevenda i la venda
d'entrades. L'obra analitza la trajectòria
de l'artista i tot el fanatisme que hi ha
darrere seu.

Llibres

Fenómeno Taylor Swift
Yeray S. Iborra

| Final Fantasy VII Rebirth
És el nou videojoc de rol i acció japonès, que continua amb les aventures
dels personatges de la saga. Només està disponible per a PlayStation 5. 
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José Antonio Bayona (Barcelona, 1975) rebrà el
Creator Award Honoree 2024 de la Motion Pictu-
re Associaton, l’associació de la indústria cine-
matogràfica més important dels Estats Units. Es
tracta del guardó més distingit que atorga l’enti-
tat, que ha reconegut “l’enfocament innovador”
del cinema que fa el català, sobretot en el seu
darrer film, La sociedad de la nieve. Precisament,
aquesta pel·lícula s’ha emportat diversos premis

Goya i Gaudí en les edicions d’enguany, i ara
també està nominada als Premis Platino. Cal re-
cordar, però, que abans el cineasta ha dirigit

pel·lícules mundialment conegudes com Lo im-
posible, Un monstruo viene a verme o Jurassic

World: el reino caído, i sèries com El Señor de los
Anillos: los anillos del poder, entre altres. També
acumula quatre premis Goya a millor direcció i

altres guardons i reconeixements. 

Famosos

Ser un reconegut director de cinema
Ha dirigit films mundialment coneguts i té diversos premis

Rebre un distingit guardó a nivell americà
L’associació de cinema més important dels EUA l’ha premiat

Felicitacions per un nou èxit
Els usuaris destaquen la ratxa de premis que porta el català
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

SEQUEDAT

Les fruites, sobretot les maduixes, són el millor
aliment per a les persones amb pell greixosa

ANTIOXIDANTS

GREIX 

BRILLANTOR

E S T I L S  D E  V I D A

i DERMATOLOGIA
Una pell ben cuidada ofereix una molt bona impressió de nosal-
tres, però ens equivoquem si pensem que n’hi ha prou de fer
servir cosmètics per aconseguir l’objectiu. La pell, com tants al-
tres òrgans del nostre cos, depèn molt del que mengem, i si vo-
lem tenir-la en bones condicions, llavors hem de seguir les pau-
tes indicades en funció de les nostres característiques personals.
La pell seca és la més delicada i requereix molta hidratació i

nutrició. Per mantenir-la cuidada cal incloure en la dieta aliments
rics en antioxidants i vitamines A i C. Entre els més recomanables
hi ha els vegetals de fulla verda, com els espinacs, i les fruites i
verdures de colors ataronjats i grocs, com els albercocs, els pe-
brots grocs i vermells, les pastanagues i les carabasses. 
La pell greixosa, amb textura irregular o punts negres, evi-

dencia un excés de seu que pot arribar a obstruir els porus. La
millor manera d’evitar-ho és consumir regularment fruites, so-
bretot maduixes, que produeixen un efecte antiinflamatori. 
Si no tenim problemes específics, n’hi ha prou de mantenir

una dieta equilibrada, rica en antioxidants. Són molt recomana-
bles els tomàquets, les pastanagues i les taronges.  

Toca’m i et diré què és el quemenges

Per hidratar bé la pell seca cal menjar 
fruites i verdures de colors groguencs  

Les claus

Els tomàquets, les pastanagues i les
taronges tenen molts antioxidants     

Els productes rics en vitamina B2, 
com la carn, aporten brillantor a la pell
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